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Nedejme si vytunelovat Vánoce!

Investitura na Strahově

„Přišel do svého vlastního, ale jeho vlast-
ní ho nepřijali. Těm pak, kteří ho při-
jali a věří v jeho jméno, dal moc stát se 
Božími dětmi. Ti se nenarodili, jen jako 
se rodí lidé, jako děti pozemských otců,  
nýbrž se narodili z Boha.  
A Slovo se stalo tělem a přebývalo mezi 
námi. Spatřili jsme jeho slávu, slávu, jakou 
má od Otce jednorozený Syn, plný milosti 
a pravdy.“ (Jan 1,11-14)  
Rok co rok jsme svědky toho, jak se z Vánoc 
vytrácí jejich duchovní podstata. Svátky, kte-
ré mají přinášet pokoj a vnitřní usebrání, při-
náší spíše shon a nervozitu. V tomto období 
stoupá nejenom počet dopravních nehod a ji-
ných incidentů, ale také počet sebevražd. 
Možná si řeknete, že nás křesťanů se to ne-
týká. Některých křesťanů možná ne, ale těch 
je zoufale málo. Nejsem si jistý, jestli mezi ně 
vždycky patříme.
Před časem jsem si všimnul sloganu: „Aby 
vaše Vánoce byly značkové, musíte…“ – sa-
mozřejmě nakupovat pouze značkové zboží.
Napadá mě souvislost s kontrolou vietnam-
ských tržnic, kterou za asistence policie 
tam dost často provádí celníci a inspektoři 

obchodní inspekce. Pokaždé zabaví za ně-
kolik milionů padělků, které se tito pod-
nikavci snaží prodat pod hlavičkou značek 
věhlasných �rem. Jejich podvodnická vy-
nalézavost je opravdu zarážející. Vědí, že 
podvádí, vědí, že jim hrozí trest, přesto 
vytrvale podvádí dál.
Jistě si nemusíme zdůrazňovat, že Vánoce se 
obejdou bez značkových věcí, byť by jejich 
kvalita byla jakkoliv vysoká, ale neobejdou se 
bez Ježíše. 
Chceme-li prožít Vánoce plné radosti a po-
koje – té nebeské radosti a Božího pokoje, 
dobře se dívejme, co všechno přinášíme do 
našich domovů, co všechno chceme mít na 
štědrovečerním stole, aby nebeští inspektoři, 
kdyby se náhodou objevili, nemuseli vyházet 
do kontejnerů marnosti všelija-
ké pohanské tretky, byť je máme 
ozdobené značkou křesťanství.
Ještě horší jsou věci, které přímo 
hyzdí Vánoce. Jsou to naše ne-
vyznané hříchy a neodpuštěné 
křivdy.
Štědrý večer prověří náš vztah 
k Bohu, ale také naše vztahy 
k našim nejbližším. Nečekejme, 
že nános této špíny vyčistí ten 
druhý. Začněme sami a možná 
se ten druhý přidá.
Nejpopulárnější vánoční ko-
ledou je bezesporu Tichá noc. 
Vede nás do Betléma, abychom 
si tam u jesliček uvědomili, co 
se to vlastně stalo, že se Bůh tak 
hluboko snížil, že na sebe vzal 
lidské tělo a dokonce se narodil 
ještě pod lidskou úroveň – na-
rodil se v chlévě, mezi zvířátky. 
To proto, aby za ním mohli přijít 
i ti nejchudší i ti nejníže posta-
vení – samozřejmě, že to platí  

i v rovině duchovní. I ten největší hříšník 
může se svojí špínou do chléva, kde jej čeká 
odpuštění a cesta do chrámu Božího.
Tichá noc nás však vybízí také k tomu, 
abychom se sami utišili, abychom mohli 
uslyšet tichý Boží hlas, který je určený 
pouze nám.  
Nenechme se vtáhnout do oslavy pohan-
ských Vánoc, které jsou vytunelované o to 
nejdůležitější, o samotného Pána Ježíše. 
Přeji vám, abyste v tichu svého srdce  
uslyšeli andělské zpěvy. Přeji vám, abyste 
uslyšeli především tichý Ježíšův hlas, ten 
ať vás potěší a povzbudí a také vede k těm, 
kteří ještě Jeho hlas v tom dnešním chaosu 
nezaslechli.  

JK

Dne 9. listopadu 2013 se po mnoha letech 
opět konala řádová investitura v Praze. 
Měli jsme tu čest uvítat mezi námi du-
chovního protektora našeho Řádu, Jeho 
Blaženost patriarchu Řehoře III., a Jeho C. 
K. Výsost arcivévodu Andrease Salvatora 
von Habsburg-Lothringen, jako pověřené-
ho osobního zástupce velmistra Řádu. 
Slavnost se uskutečnila v bazilice Nanebe-
vzetí Panny Marie na Strahově. Na tomto 

místě se sluší poděkovat Královské kanonii 
premonstrátů a především J. M. opatovi 
Michaelu Pojezdnému za laskavé poskyt-
nutí chrámu. 
Jako základna nám posloužil Lindner 
Hotel Prague Castle v těsném sousedství 
kláštera. Zde již v dopoledních hodinách 
proběhla tisková konference s J. B. patri-
archou Řehořem. Ve 14.30 pak od hotelu 
vyšel dlouhý průvod účastníků investi-

Novým hlavním kaplanem Českého velko-
bailiviku je Jeho Eminence PhDr. Miloslav 
kardinál Vlk, emeritní pražský arcibiskup. 
Do funkce ho slavnostně uvedl duchovní pro-
tektor Řádu a udělil mu církevní velkokříž.
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Ve dnech 15. – 16. září 2023 se v ka-
tedrálním chrámu sv. Petra a Pavla 
v Brně odehrála slavnostní investitu-
ra české a slovenské jurisdikce Řádu 

sv. Lazara Jeruzalémského. Nejvýznamnější setká-
ní členů Řádu se odehrává každé dna roky a je spo-
jeno s duchovním programem a vlastní řádovou 
investiturou. Ta je tradičně spojena s přijímáním 
nových členů do společenství řádu a s povyšová-
ním stávajících členů řádu do vyšších řádových 
hodností. Nejinak tomu bylo i letos v Brně. 
Program byl zahájen v páteční podvečer slavnost-
ní vigílií. Ta vychází z původní tradice rytířských 
řádů, při níž nově přijímaní členové strávili celý 
večer a noc v kapli na modlitbách, při nichž se 
připravovali na akt přijetí. Současná podoba vi-
gílie připomíná postulantům především křest jako 
počátek duchovního života každého křesťana i zá-
vazek k tomu, abychom svým životem dosvědčovali 
zralost víry, lásku k živému Kristu, naději v život 
věčný a milosrdenství ke svým bližním.
Sobota pokračovala ekumenickou bohoslužbou 
v katedrále sv. Petra a Pavla a slavnostní řádo-

vou investiturou. Ekumenické bohoslužbě před-
sedal brněnský sídelní biskup J. E. Mons. Pavel 
Konzbul. Slavnosti se účastnilo vedle několika 
desítek členů Řádu a duchovních i vedení české 
i slovenské jurisdikce Řádu, jmenovitě velkopře-
vor J. E. Ludvík hrabě Belcredi, velkobailiv J. E. 
Ondřej Farka i slovenský velkopřevor J. E. Stani-
slav Holák. Nechyběla ani podpora ze zahranič-
ních jurisdikcí, konkrétně pak z nedaleké rakouské 
řádové jurisdikce. V rámci vlastní investitury bylo 
do Řádu přijato sedm nových členů, jejichž osobní 
profily přineslo minulé číslo Reunionu. Do hod-
nosti důstojníků bylo povýšeno devět členů české 
jurisdikce, do hodnosti komandéra pět důstojníků, 
do hodnosti rytíře jeden komandér a do hodnos-
ti rytíře-komandéra pak sekretář české jurisdikce 
Filip Dostál. Následovalo přijímání a povyšová-
ní duchovních osob, přičemž Vojtěch Pekárik byl 
povýšen do hodnosti kaplana a generální sekretář 
Ekumenické rady církví spolubratr Petr Jan Vinš 
byl povýšen do hodnosti eklesiálního komandéra. 
Investituru ukončilo jmenování velitele Karlovar-
ské komendy sv. Archanděla Rafaela a závěrečné 

díkůvzdání, řádové prosby, požehnání a tradiční 
Te Deum. Celou slavnost provázelo a duchovní 
zážitek umocnilo mistrovské provedení duchovních 
skladeb, které zprostředkoval brněnský katedrální 
sbor Magnificat vedený Petrem Kolařem.
Duchovní program byl následně doplněn společ-
nou galavečeří v nedaleké misijní restauraci L´eau 
vive (živá voda), vedené sestrami misionářkami 
Neposkvrněného početí Panny Marie. V neformál-
ním duchu tak bylo možné pokračovat v dalším 
příjemném setkání.
V závěru lze především poděkovat členům Brněnské 
komendy sv. Petra a Pavla za špičkovou organizaci 
akce, která šlapala jak pověstné švýcarské hodinky. 
I další letošní akce ukazují, že naši brněnští spo-
lubratři a spolusestry vytváří vskutku kvalitní řádo-
vé aktivity, které jsou potřebné. V samotném závěru 
ještě vzpomenu člověka, který se o brněnskou inves-
tituru nemálo zasloužil, ale ze zdravotních důvodů 
se jí již nemohl zúčastnit. Moravský bailiv Jaroslav 
Kratka je člověkem inspirujícím a hlubokým i v ne-
moci. Ať Tě Bůh posiluje, Jaroslave, a dá nám všem 
dočkat další řádové investitury! Petr Popelka 
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Retrospektivní pohled na přípravu brněnské investitury 2023

V sobotu 16. 9. 2023 proběhla v katedrále svatého 
Petra a Pavla v Brně na Petrově investitura Vojen-
ského a špitálního řádu svatého Lazara Jeruzalém-
ského. Je to laický rytířský řád, který tvoří ze 75% 
římští katolíci, zbývajících 25 % jsou řeckokato-
líci, pravoslavní, protestanti a husité. Bohoslužbě 
předsedal brněnský biskup Pavel Konzbul. Pan 
biskup kázal především o rytířských ctnostech; 
nejvíce vyzdvihl ctnost statečnosti. Po bohosluž-
bě slova následovala investitura, kterou zahájil 
Velkobailiv Jeho Excelence Ondřej Farka. Její 
součástí byla připomínka významu kříže svatého 
Lazara a požehnání řádových insignií. Šest nových 
členů na znamení přijetí obléklo řádový plášť s os-
mihrotým zeleným křížem. Za záslužnou řádovou 

činnost byli někteří členové povýšeni do hodnosti 
důstojníka, komandéra, rytíře, rytíře-komandéra, 
kaplana, kaplana-eklesiálního komandéra, velitele 
Karlovarské komendy Archanděla Rafaela. 
V každém takovém společenství panuje velká 
rozmanitost povolání; před třemi desetiletími jed-
noznačně převládaly lékařské profese, nyní práce 
v sociálních službách. Je velmi krásné vidět další 
ochotné muže i ženy, kteří chtějí podporovat ne-
mocné a strádající. Takováto služba klade nemalé 
finanční i časové nároky. Vyžaduje celého člo-
věka. Je nadmíru důležité léčit s láskou, a mít to 
jako velké životní poslání. S tělem je potřeba léčit 
také duševní stav člověka, jelikož mnoho tělesně 
nemocných má zároveň nemocnou i duši. A to je 

velké poslání Řádu rytířů sv. Lazara Jeruzalémské-
ho: péče o nemocné (s tělem i duší). 
Blahopřeji nově přijatým i povýšeným lazariánům 
a Brněnské komendě za excelentní organizaci slav-
nosti. Jako varhanice a členka brněnské Musica 
sacra bych chtěla povinšovat členům předsednic-
tva naší Jednoty na zvelebení církevní hudby na 
Moravě, jmenovitě: gradovanému Karolu Frydry-
chovi přeji hlavně vytrvalost v povolání a službě 
nemocným, za hudbu děkuji zejména dómskému 
regenschorimu Petru Kolařovi, ředitelce ZUŠ var-
hanická Stanislavě Syrkové, katedrálnímu sboru 
a žesťům, kteří nádherně a důstojně doprovázeli 
ekumenickou bohoslužbu i řádovou investituru. 

 Andrea Blahová

Vojenský a špitální řád sv. Lazara 
Jeruzalémského pořádá investi-
tury tradičně ve dvouroční peri-
odicitě. Od ustanovení Brněnské 

komendy v roce 2015 se investitury konaly v Plzni 
(2017), v Hradci Králové (2019) a na Velehradě 
(2021). Ve dnech 15. a 16. září 2023 se místem 
mezinárodního setkání bezmála pěti desítek členů 
lazariánského Řádu maltsko–pařížské obedience 
České republiky, Slovenské republiky a Rakouska 
stala jihomoravská metropole, přičemž uchystá-
ním investitury byla poprvé pověřena právě Br-
něnská komenda. Jaké jsou její poznatky? Níže 
uvedený text vznikl nejen na světlou památku „or-
ganizačně nejlépe zvládnuté investitury“ (dle vyjá-
dření Velkopřevora a Velkobailiva Velkobailiviku 
České republiky), ale především jako inspirace pro 
pořadatele dalších investitur a předání získaného 
know-how.
Na pomyslné startovní linii jsme se ocitli 16. února 
2023 při schůzi Brněnské komendy v Hruškách, 
kdy velitel oznámil, že na podzim se uskuteční 
v Brně investitura a my se budeme podílet na její 
přípravě, potažmo režii. Následoval brainstorming, 
burza nápadů, bouře mozků a srdcí, rozdělení úko-
lů, kdo se čeho zhostí, přičemž ledaco vyplynulo 
z profese, aprobace či samotné povahy dotyčného. 
Zajištěním upomínkových samolepek se znakem 
Řádu a vín s lazariánskou etiketou byl pověřen 
cfr. Ing. Leopold Vlk, MLJ, soukromý zemědělec 
s vinicemi – kvalitativní „placet“ vínům udělil cfr. 
Luboš Velecký, OLJ, valtický sommelier. Varha-
ník komendy cfr. PhDr. Ing. Mgr. Karol Frydrych, 
MLJ, si vzal na starost hudební dramaturgii vigilie, 
bohoslužby a investitury, zajištění muzikantů a fo-
tografa z organizace Člověk a víra, pozvání kléru 
a ministrantů, propagaci akce a výrobu pamět-
ních erbů (po vzoru investitury v Hradci Králové 
2019); jako vtip nadnesl, že pokud se investitura 
bude konat v katedrále sv. Petra a Pavla, nebylo 

by od věci pozvat i nově zvoleného prezidenta, 
generála Petra Pavla   . Květinové aj. výzdoby 
v brněnském dómu i v restauraci se ujala jediná 
žena naší komendy csr. MUDr. Eva Špatná, OLJ, 
jež dále vyrobila podušky pod insignie, štítky RE-
ZERVE – OSLJ, zajistila směrové ukazatele a vý-
robu papírových tašek s řádovým znakem na víno, 
stolek k prezenci (ubrus, zelený přehoz, kapesníč-
ky, sladkou pochutinu v zeleném obalu, prezenční 
listinu); k tomu přidala bonus: ozdobným písmem 
napsala pamětní list pro sídelního biskupa. Velitel 
komendy cfr. Jan Kauf, OLJ, do digitální mapy 
středu města Brna vyznačil důležitá místa pláno-
vané akce, zajistil kameramana a dal k dispozici 
špičkového designera. 
Do dalšího shledání, jež proběhlo v rámci Laza-
riánského dne Moravskoslezského bailiviku 11. 
března v Olšanech u Prostějova, se podařilo zare-
zervovat katedrální chrám na termín konání inves-
titury 16. září, domluvit dómského regenschoriho 
Petra Kolaře s pěveckým sborem MAGNIFICAT 
a sjednat honorář za hudební produkci. Přítomný 

velkopřevor J. E. PhDr. Ludvík hrabě Belcredi, 
GCLJ-J, s předestřeným návrhem souhlasil. Pro-
story obou sálů na Petrově 2, zamýšlené jako zá-
zemí pro členy Řádu, však již byly zamluveny ji-
nou organizací. V průběhu března spolusestra Eva 
Špatná začala zjišťovat ubytovací kapacity blíz-
kých hotelů – všechny měly téměř plno a nemohly 
tedy pojmout větší počet členů našeho řádového 
společenství. Proto si nakonec každý účastník in-
vestitury dle individuální potřeby zajišťoval uby-
tování sám (přes www.booking.com nebo www.
trivago.cz ). Z výše uvedeného plyne poznatek, že 
plánovat investituru v Brně s půlročním předsti-
hem je pozdě. 
Při dalších schůzkách komendy realizovaných 
v měsíční periodicitě v Hruškách, ve Valticích 
(s vynikajícím občerstvením cfr. Luboše Velecké-
ho, OLJ, v jeho vinotéce U Sommeliera) a v Brně 
jsme pokaždé vzpomínali na zdravotně indispono-
vaného revedenda Jaroslava Kratku, ECLJ, jehož 
zásluhou jsme mohli na investituru počítat s misij-
ní restaurací L'Eau vive v srdci jihomoravské me-
tropole. Ze společných jednání vzešel konsensus: 
kromě pamětních erbů nechat vyrobit též chybějící 
stojan na prapor komendy (požehnaný při usta-
novení Brněnské komendy v rámci investitury ve 
Slavkově u Brna 2015), ceremoniální kříž a další 
žerdě, poněvadž naše lazariánská buňka pořádá 
rovněž Slavkovskou iniciativu smíření a účastní se 
dalších akcí, například mší k uctění a připomenutí 
památky blahoslaveného císaře a krále Karla I. Ra-
kouského, Lazariánských dnů Moravskoslezského 
bailiviku etc. Pro realizaci této zakázky rozhodl též 
fakt, že stolař Jan Pavézka z blízkých Křižanovic 
je cenově ze „staré, poctivé školy“ a brzy půjde 
do zaslouženého důchodu, navíc je Mistrem svého 
oboru – dělal snad všechny stolařské zakázky do 
kostelů v okolí Slavkova u Brna. Celkem pro nás 
vyrobil: 70 malých erbů a 16 velkých erbů z dubo-
vého dřeva, dále 6 žerdí s lazariánkými hlavicemi, 
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1 procesní řádový osmihrotý maltézský kříž na 
žerdi, 2 korouhve, 2 dvoudílné stojany na žerdě, 
4 jednodílné stojany na žerdě. Luxus. Na zahra-
ničních webech jsme zakoupili vlajku se znakem 
OSLJ, řádovou vlajku, 2 vlajky s řádovým křížem 
a nechali si vytisknout vlajku se znakem Velko-
bailiviku České republiky (Easyflag, 80x120 cm) 
a Slavkovské iniciativy smíření. Nové stojany se 
uplatnily při investituře v Brně, ostatní ceremo-
niální mobiliář měl premiéru u příležitosti konání 
Slavkovské iniciativy smíření v Křenovicích. 
Na pamětních erbech měl být původně rovněž 
znak města Brna. V 2. polovině srpna jsme však 
zjistili, že použití znaku podléhá schválení v Radě 
města Brna, a to v případě, že se nepožádalo o zá-
štitu; pokud paní primátorka záštitu udělí, použití 
znaku schvaluje Odbor vnitřních věcí; schvalovací 
proces přitom trvá 4-5 týdnů, což bychom do in-
vestitury nestihli. Proto po konzultaci s generálním 
sekretářem Řádu chev. PhDr. Filipem Dostálem, 
KLJ, jsme nakonec použili jako možnou alternati-
vu znak dvou zkřížených starožitných klíčů a stře-
dověkého meče, jenž byl k dispozici ve vektorech 
po zakoupení na webu (https://www.vectorstock.
com/). Jelikož tvar a poloha meče je jiná než na 
znaku brněnského biskupství, nemuseli jsme ni-
koho o nic žádat. Brněnský grafik Richard A. 
Waldhans (RAWEN STUDIO) vyhotovil vekto-
rovou podobu velkého znaku lazariánského Řádu 
i českého Velkobailiviku (ve variantách: černobílý, 
barevný, kov-gravírování) a slavkovská grafička 
Šárka Třísková vytvořila průhledné samolepky na 
erby, aby byla vidět dubová textura dřeva (matrici 
na výrobu erbů se spolubratrům v Hradci Králové 
nepodařilo dohledat, proto jsme museli zaúkolovat 
naše designery). Ačkoli práce na grafickém návrhu 
samolepek erbů započaly z kraje velkých prázdnin, 
mnohé se zkomplikovalo, načež k výsledku jsme 
se dobrali po cca 2,5 měsíci. Finální verzi schválili 
velkobailiv J. E. Ing. Ondřej Farka, KCLJ, BMLJ, 
a generální sekretář chev. PhDr. Filip Dostál, KLJ. 
Samolepky (malý erb – výška 161 mm; velký erb 
– výška 290 mm) přivezl kurýr ve čtvrtek 14. září, 
tedy den před vigilií; erby toho večera pak kom-
pletovala slavkovská dvojice csr. Špatná – cfr. 

Frydrych. Na erbu je uveden (fontem písma Car-
leton) tento památný text: 

VOJENSKÝ A ŠPITÁLNÍ ŘÁD
SV. LAZARA JERUZALÉMSKÉHO

INVESTITURA 16. ZÁŘÍ 2023
BRNO

Několik poznámek stran hudební dramaturgie. Ta 
byla cíleně sestavena tak, aby produkce nevyzně-
la jako „koncert“ artificiální hudby z kůru, kde lid 
v lodi chrámu pasivně mlčí a je „jen“ zbožně pří-
tomen, ale naopak měla obsahovat též liturgický 
zpěv, při kterém se celé shromáždění spirituálně 
propojí. Poté co se nám podařilo sehnat varhanní 
part lazariánské hymny Zvedejme štít náš, Kristův 
kříž ředitele liturgické hudby pro arcidiecézi Phi-
ladelphia Petera LaManny (1930–1990), včetně 
textů obou slok v česko-anglické verzi od brněn-
ského sbormistra MgA. Jana Ocetka, pedagoga 
HF JAMU, požádali jsme dómského varhaníka 
MgA. Petra Kolaře o vytvoření zvukové nahráv-
ky. V dubnu 2023 byla nahrávka ve formátu MP3 
rozeslána spolu s notovým partem vedení Řádu 
i všem velitelům komend s prosbou o distribuci 
členům a její naučení. Dalším významným kro-
kem vedoucím k aktivnímu zapojení shromáždění 
do zpěvu byla notosazba příslušných liturgických 
melodií, v případě písní se všemi slokami pod 
notovým zápisem (a to v počítačovém programu 
SIBELIUS s písmovým fontem Bookman Old Sty-
le, aby esteticky ladila s texty v průvodní brožuře 
vigilie, bohoslužby a investitury). Za notosazbu 
vděčíme Bc. Ivo Prchalovi z brněnské jednoty 
Musica sacra. Uvědomění starobylosti našeho řá-
dového společenství mělo umocnit zařazení grego-
riánského chorálu O beate Lazare (Suffragium of 
st. Lazarus). Počítačovou notosazbu ve čtyřlinkové 
kvadratické vatikánské notaci vyhotovil zkušený 
choralista RNDr. Jiří Kub ze Společnosti pro du-
chovní hudbu v Praze, emeritní šéfredaktor časopi-
su Psalterium. Nahrávku pro náš Řád vytvořil ve-
doucí Svatomichalské gregoriánské scholy v Brně 
RNDr. Josef Gerbrich. Uvedenou notosazbu bylo 

třeba samozřejmě spolu s texty v brožuře revido-
vat, udělat korektury a případné retuše. Vložené 
melodie žalmů, zpěvů před evangeliem, aklamací 
u přímluv, svatodušní sekvence, gregoriánského 
chorálu, písní, chvalozpěvů a hymnů rozčlenily 
dosavadní textový monolit, takže brožura je pro 
uživatele intuitivně přehlednější. Při komparaci 
brožur z posledních investitur je nabíledni obrov-
ský postupný progres. Výsledná podoba barev-
né 36stránkové brožury formátu A5 má vysokou 
estetickou úroveň a je reprezentativním počinem 
Řádu! Vytištění brožury zajistil velkobailiv J. E. 
Ing. Ondřej Farka, KCLJ, BMLJ; sto kusů se ale 
vzhledem k účasti ukázalo jako nedostatečný po-
čet. Další hudebně-dramaturgickou intencí bylo 
zařadit do řádové slavnosti též artificiální opus 
k oslavě našeho patrona; rukopis kompozice In-
trada e Ritornello ad Honorem Ordo Scti Lazari 
de Jerusalem z pera skladatele Františka Xavera 
Thuriho (1939–2019) nám poskytl varhaník Jiří 
Kopečný z Prahy. 
V pátek 11. srpna se uskutečnilo setkání sedmi 
lazariánů s brněnským biskupem Mons. Pavlem 
Konzbulem za účelem projednání dílčích organizač-
ních témat investitury. Pro účastníky platil předepsa-
ný dress code = řádový blazer. Koordinační schůzky 
se zúčastnili: velkopřevor J. E. PhDr. Ludvík hra-
bě Belcredi, GCLJ-J, velkobailiv J. E. Ing. Ondřej 
Farka, KCLJ, BMLJ, generální sekretář chev. PhDr. 
Filip Dostál, KLJ, vicemaršál chev. Mgr. Bc. Petr 
Kunsch, Dis., KLJ-J, velitel Prostějovské komendy 
cfr. Bohumír Frelich, CLJ, za Brněnskou komen-
du velitel cfr. Jan Kauf, OLJ, a cfr. PhDr. Karol 
Frydrych, MLJ. Společná debata se nesla ve velmi 
příjemné, přátelské, chtělo by se říct „zenové“ atmo-
sféře. Pan biskup se empaticky a s velkým zájmem 
ptal na historii, činnost, poslání a zaměření našeho 
Řádu, ze kterých profesí se rekrutují naši členové, 
na spolupráci s dalšími církevními řády aj.  Dohodli 
jsme se, že liturgickým rámcem bude ekumenická 
bohoslužba a projednali detaily pontifikálního ritu, 
investitury a celkový průběh slavnosti. Pan biskup 
nám na závěr iniciativně nabídl možnost využít 
prostory jeho „Konzbulátu“ jako zázemí investitu-
ry, což bylo vpravdě velkorysé gesto. Ze schůzky 

pokračování ze strany 2
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jsme odcházeli s velmi dobrým pocitem vzájem-
ného porozumění a souznění. Neformální program 
řádových bratří poté pokračoval v restauraci L'Eau 
vive pod Petrovem.
Důležitou položkou přípravy jakékoli akce je pro-
pagace. Pro zvýšení Public Relations našeho Řádu 
vyšly v měsíčníku Slavkovský zpravodaj tři propa-
gační články: Představení Vojenského a špitálního 
řádu sv. Lazara Jeruzalémského (2023, Slavkov 
u Brna, roč. XXV., č. 7, s. 17), Ohlédnutí za in-
vestiturou 2015 Vojenského a špitálního řádu sv. 
Lazara Jeruzalémského (2023, Slavkov u Brna, 
roč. XXV., č. 8, s. 17–18), Investitura Vojenského 
a špitálního řádu sv. Lazara Jeruzalémského v Brně 
2023 (2023, Slavkov u Brna, roč. XXV., č. 8, s. 22). 
Pozvánku na investituru zveřejnily na webových 
stránkách některé farní úřady a instituce, mediál-
ním partnerem bylo Radio Proglas. Byť bez vý-
jimky všichni duchovní v Brně náležející do eku-
menické náruče obdrželi osobní email s plakátem 
investitury a s prosbou o oznámení v ohláškách, 
vyvěšení v kostele, kapli, modlitebně či na webu 
dané náboženské obce, ve výsledku tak učinilo 
pramálo z nich – à propos, informace o investituře 
neuvedlo ani Biskupství brněnské (navzdory opa-
kované pokorné prosbě), ani Katolický týdeník, 
natož světská brněnská periodika. Z této empirie je 
nabíledni, že mediální podpora akce byla úspěšná 
jen tam, kde mají lazariáni dlouhodobé přátelské 
vztahy. V církevních kruzích jsou tyto vazby evi-
dentně malé a v profánním prostředí – vyjádřeno 
matematickou formulací – se „limitně blíží nule“, 
tedy nepočítám-li domovský Slavkov u Brna. V re-

álném výsledku nejvíce pomohla osobní interven-
ce u duchovenstva slavkovského děkanství, kde po 
léta funguje kooperace farář – varhaník. Mimocho-
dem, pan biskup s velkým povděkem kvitoval, že 
při ekumenické bohoslužbě koncelebrovali jemu 
dobře známí římskokatoličtí kněží P. Milan Vavro 
(emeritní děkan slavkovského děkanství), P. Fran-
tišek Nechvátal (zástupce slavkovského děkana), 
P. ICLic. Miroslav Slavíček (farář v Brankovicích, 
člen Diecézního církevního soudu), brankovický 
jáhen Ing. Drahomír Čermák a přisluhovalo šest 
ministrantů ze Slavkova u Brna. Další tři sjednaní 
kněží se na poslední chvíli omluvili.
V úterý 5. září se uskutečnila on-line schůze Velké 
rady Řádu, které se za Brněnskou komendu zúčast-
nila dvojice cfr. Jan Kauf a cfr. Karol Frydrych. Při 
jednání se sumarizovala všechna dostupná fakta 
stran vigilie, ekumenické bohoslužby, investitury. 
Přítomné potěšily naplánované presenty: pamět-
ní erb, víno s lazariánskou etiketou a samolepky 
s velkým znakem OSLJ. Dále se ladily organizační 
detaily, např. zapůjčení menšího klekátka od řím-
skokatolické farnosti u katedrály sv. Petra a Pavla 
pro obřad investitury či rozdělení rolí, funkcí, kdo 
co ponese v průvodu etc. Důležitou informací je, že 
vedení Řádu obdrželo v digitální podobě kompletní 
notosazbu, příslušné varhanní doprovody liturgic-
kých zpěvů, nahrávky řádové hymny a gregorián-
ského chorálu O beate Lazare, všechny  grafické 
soubory a finální verzi brožury – po upgradu je 
tento materiál použitelný při dalších investiturách.  
Nelze nezmínit, že každodenní téma investitu-
ry nás zcela pohltilo. Proto někteří členové rea-

lizačního týmu zapracovali rovněž na osobním 
dovybavení lazariánských propriet a oblečení. 
Pro inspiraci budiž uvedeno pořízené: bílé ruka-
vice s výšivkou řádového kříže od firmy Velebný  
& Fam s.r.o., řádové knoflíky LAZARUS UNION 
(https://www.lazarus-union.org/shop/), nášivky 
na blazer, zlatě zbarvené manžetové knoflíčky 
star s maltézským křížem od firmy TRENDHIM 
(luxusnější verze od papežského dodavatele viz 
https://www.gammarelli.com/), košile, blazery, 
kalhoty, kožený opasek, obuv, zelené kapesníčky 
do kapsy blazeru, řádové vizitky aj. Nesehnatelnou 
položkou žel byla kravata českého Velkobailiviku, 
několik let vyprodaná. 
Závěrem děkuji vedení našeho Řádu za vloženou 
důvěru, logistickou a finanční podporu. Podílet 
se na organizaci investitury bylo pro nás neje-
nom zavazující, ale radostné a ctné. Spolusestře 
a spolubratrům naší komendy vyjadřuji poděko-
vání za podnětnou, harmonickou spolupráci. Je 
nasnadě, že realizace tohoto projektu nás více 
stmelila a pozitivně motivovala k další činnosti. 
V neposlední řadě děkuji za duchovní podporu 
rovněž Rev. Jaroslavu Kratkovi, ECLJ. Díky jeho 
přičinění lze anoncovat, že členská základna Br-
něnské komendy se po letošní investituře rozrostla 
o další tři spolubratry, akademiky z Bratislavy: Dr. 
Daniela Furku, PhD.; Dr. Samuela Furku, PhD.; 
doc. JUDr. MUDr. Patrika Palacku, PhD., MPH, 
MBA, LL.M. Reverendu Jaroslavovi přeji zotave-
ní a našemu Řádu světlé zítřky. Ať se i nadále daří.  
Atavis et Armis!

Karol Frydrych

Náš velkobali cfr. Ing. Ondřej Farka, KCLJ,  dne 29. 9. v Karlo-
vých  Varech ze své moci poděkoval jménem velkopřevora J. E. 
PhDr. Ludvíka hraběte Bercrediho  dosavadnímu veliteli cfr. Iva-
nu Medkovi za vedení komendy a  přivítal nového velitele Mgr. 
Petra Dolejše, který byl ustanoven na brněnské investituře.
Po předání dekretu sr. Olze Pištějové při příležitosti jejího po-
výšení na důstojníka našeho ctihodného Řádu  uvedl nového 
velitele do jeho funkci a poděkoval všem zúčastněným členům 
komendy za plodnou humanitní práci. 
Při té přiležitosti se jako noví členové komendy představili  
plzeňský biskup CČSH Mgr. Lukáš Bujna a cfr. Vladimír  
Karbusický. Vítáme je srdečně a těšíme se na spolupráci. 
 Ernest Josef Finta

Rozlouční se starým velitelem a uvedení nového

Národní potravinová sbírka
V sobotu dne 11. listopadu 2023 se uskutečnila 
podzimní část Národní sbírky potravin ve vybra-
ných obchodech. Současně s tímto termínem již od 
7. listopadu do 21. listopadu 2023 probíhala i její 
online verze. Tato sbírka je pro všechny potřebné 
jako například pro seniory, matky samoživitelky 
i pro všechny, kteří jsou ve složité životní situaci 
a kterým nezbývají prostředky na nákup základ-
ních životních potřeb. Nakoupené potraviny či 
drogistické zboží se převáží do potravinových 

bank, které vše rozdělí mezi naše potřebné spolu-
občany. Potravinové banky si budou moci udělat 
zásobu trvanlivých potravin, drogistických pro-
středků a hygienických potřeb na začátek roku 
2024, neboť potravinová sbírka bude mít zase svo-
ji jarní část v dubnu příštího roku.
Také všichni členové Plzeňské komendy se do této 
pomoci, jako každoročně na jařei na podzim, ak-
tivně zapojili. Svoji aktivitu rozšířili i na donátory 
/ další rodinné příslušníky/, kteří se na sbírce také 

podíleli. Podařilo se tak věnovat jak potraviny, tak 
potřebnou drogerii, ale i dětskou výživu a hygie-
nické potřeby.
Celková částka za celou Plzeňskou komendu se 
přiblížila mimořádné výši 16.000Kč.
Plzeňská komenda už plánuje účast na jarní čás-
ti Sbírky potravin v roce 2024, které se rovněž 
aktivně zúčastní a bude usilovat o další rozšíření 
donátorů, kteří podpoří tuto jednu z největší chari-
tativních akcí u nás. Kamil Kuna
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Uctění památky blahoslaveného císaře Karla 

Pomoc domu sv. Josefa
Východočeská komenda sv. Zdislavy se v roce 2022 rozhodla plně podporovat ně-
které sociální aktivity. V návaznosti na toto navázala spolupráci s Domem sv. Jose-
fa v Žírči, kde se léčí lidé s roztroušenou sklerózou. Tento domov zajišťuje pro lidi 
již přes dvacet let služby, jež jim pomáhají k lehčímu a kvalitnějšímu životu. Naše 
společenství, jež je přidruženou organizací Vojenského a špitálního řádu sv. Laza-
ra Jeruzalemského, a její Východočeská komenda zde pomáhají. V minulém roce 
2022 bylo předáno okolo 30 000,- Kč a v letošním roce 2023 dokonce 60 000,- Kč. 
Tyto peníze budou použity pro ,,chytré byty“,  jež se budou nalézat v novém pavi-
lonu. Bližší informace zde https://www.domovsvatehojosefa.cz/
www.adopcesyrie.cz                                                                Richard Andrle Sylor

Ve čtvrtek 19.10. 2023 jsme si v diecézní katedrále 
sv. Petra a Pavla v Brně mši svatou k připomenutí 
a uctění památky JCKV blahoslaveného Karla I. 
Mši připravili spolu s Římskokatolickou farností 
sv. Petra a Pavla v Brně Vojenský a špitální řád sv. 
Lazara Jeruzalémského a Česká provincie Kongre-
gace sester Těšitelek BSJ a Modlitební liga císaře 
Karla za mír mezi národy.
Mši celebroval farář P. ThLic. Tomáš Koumal.  
Doprovodil ji mužský pěvecký sbor Láska oprav-
divá a působivá varhanní hudba. Krásné a zasvě-
cené kázání P. Koumala nám připomnělo osobu bl. 
Karla I. a těžkou dobu, kdy byl osudem postaven 
do čela našich zemí.
Krásnou atmosféru ze mše svaté jsme potom pře-
nesli do restaurace Živá voda na krátké posezení 

spolusester a spolubratrů Prostějovské komendy 
a Brněnské komendy a jejich hostů.
Připomenutí a uctění památky JCKV Karla I. si 
připomínáme v katedrále sv. Petra a Pavla v Brně 
již od roku 2009.  Den, kdy si v katolické církvi 
připomínáme bl. Karla I. - 21. říjen, byl ustanoven 
při blahořečení císaře Karla I. v Římě 3. října 2004 
papežem Janem Pavlem II. Tento den byl určen po-
dle dne svatby arcivévody Karla a princezny Zity 
Bourbonsko – Parmské dne 21.října 1911. Mše je 
tedy sloužena i za císařovnu Zitu. Jejich manžel-
ství a vychované děti by mohlo být příkladem pro 
mnohé rodiny, příkladem pro aktivity na ochranu 
rodiny v naší současné společnosti.

Bohumír Frelich

Podpora potravinové sbírky v Písku
Na mnoha místech České republiky probíhala v sobotu 11. listopadu 
“Potravinová sbírka.“ Jedním ze stanovišť sbírky byl i supermarket 
Albert v Písku, kde se mezi dalšími dobrovolníky zapojili už podru-
hé i členové Českobudějovické komendy. Oproti jarnímu kolu sbírky 
byli tentokrát dárci mnohem štědřejší a podařilo se nakonec získat 
1436,5 kg trvanlivých potravin a drogerie. Materiál získaný sbírkou 
v píseckém Albertu byl určen na podporu charitativních projektů 
Charity Písek, zejména pro středisko pomoci a pro Azylový dům pro 
maminky s dětmi ve Veselíčku. Děkujeme všem dárcům.

Aleš Randl

Dne 15. srpna 2023, na připomínku slavnosti 
Nanebevzetí Panny Marie, proběhla v chrámu 
Matky Boží před Týnem na Starém Městě praž-
ském slavnostní bohoslužba. Mši svatou sloužil 
za přítomnosti emeritního pražského arcibiskupa 
Dominika kardinála Duky, papežského nuncia 
Judy Thaddeuse Okolo a řady kněží pražský arci-
biskup a předseda české biskupské konference Jan 
Graubner. Ve zcela zaplněném chrámu a za účasti 
předních reprezentantů veřejného života se bo-
hoslužebného programu zúčastnili také zástupci 
rytířských řádů činných v českých zemích: Řádu 
Božího hrobu, Řádu maltézských rytířů, Řádu 
svatého Lazara, familiáři Německého řádu a tak-
též členové společenství Řádu sv. Huberta a Řádu 

sv. Václava. Reprezentace našeho Řádu v počtu 
pěti spolubratrů byla vedena velitelem pražské 
komendy chev. Františkem Váchou a účastnili se 
taktéž tři spolubratři ze Slovenska pod vedením 
velkopřevora Stanislava Holáka. Po mši svaté po-
kračovala bohoslužba za velkého zájmu návštěv-
níků Prahy slavnostním průvodem k Mariánskému 
sloupu k veřejnému uctění Panny Marie Rynecké 
modlitbou Anděl Páně. Příjemným zakončením 
celého programu se stalo společné polední agapé, 
které se v tomto horkém letním dni uskutečnilo 
v prostorách nedalekého kláštera minoritů. 
Bohu díky za krásný duchovní zážitek a příjemná 
setkání! 
 Petr Popelka  

Členové Řádu společně oslavili slavnost 
Nanebevzetí Panny Marie

Lazariánská pomocná služba se v letošním roce 
potýkala s úbytkem dobrovolníků, kdy někteří 
z nich ukončili spolupráci, další jejich osud zavál 
na nová působiště. Z poměrně akčního píseckého 
týmu se jeden z dobrovolníků odstěhoval do Čes-
kých Budějovic a další až do Jihlavy. Tím utrpěla 
zejména terénní práce a museli jsme po mnoha 
letech přerušit dobrovolnickou činnost v DOZP 
Osek. Alespoň do doby, než se podaří tým dobro-
volníků znovu vystavět. Přesto jsme pokračovali 
alespoň v některých aktivitách. Spolubratr Mgr. 
Vojtech Pekárik, CHLJ, se dál naplno věnuje práci 
v Ubytovně sv. Lazara a také pokračovala sbírka 
pro Domácí hospic Athelas v Písku. Letošní sbír-
kový rok vynesl 2200,- Kč, které byly v listopadu 
odeslány na bankovní účet hospice. Aleš Randl

ZELENÝ KŘÍŽ POMÁHÁ

Zádušní mše svatá Plzeňské komendy bl. Gerarda se 
uskutečnila dne 16. října 2023 v kapli blahoslavené-
ho Hroznaty na Plzeňském biskupství a celebroval ji 
náš P. Igor Bibko, SCHLJ, SCrLJ. Ve svých slovech 
vzpomněl na zemřelé členy Řádu i na naše nejbližší 
zemřelé. Připomněl i členy naší komendy, kteří nás 
nedávno opustili. Byli to tito členové naší komendy:


   Ing. Alois Veselý (* 18.10. 1943 + 18.2. 2020)  

KLJ a velitel Stříbrské delegace


   Rev. Mgr. Luděk Korpa (*13.11. 1960  

+ 20.6. 2023) SCHLJ a duchovní naší komendy


   PhDr. Hana Gerzanicová (*11.5.1928 +25.9. 

2023) CLJ – emeritní členka Plzeňské komendy
Náš kaplan P. Igor Bibko, SCHLJ, SCrLJ připomněl, 
že je třeba i v současnosti myslet na slova Ježíšova, 
který nám i budoucím připomíná Boží pokoru. KK
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Setkání Slavkovské iniciativy smíření v Křenovicích

V souvislosti s blížícími se připomínkami slavné 
bitvy tří císařů se v regionu opětovně konala Slav-
kovská iniciativa smíření. Krvavá válečná událost 
– coby memento nesmiřitelnosti – dala v roce 1996 
podnět pro vznik ekumenického hnutí, jež hledá 
cesty k usmíření mezi církvemi, národy či jednot-
livci. Slavkovská iniciativa smíření (SIS) má statut 
mezinárodního centra smíření; pořádána je pod zá-
štitou Ekumenické rady církví ČR a České biskup-
ské konference. Byť ústředním mottem SIS je: „Mi-
luji svou církev – miluji tvou církev“, každý ročník 
má navíc své vlastní téma související s usmířením. 
Předsedou SIS je moravskoslezský bailiv našeho 
Řádu Jaroslav Kratka, ECLJ, reverend Evangelic-
ké církve augsburského vyznání v Brně. Z důvodu 
zdravotní indispozice otec Jaroslav pověřil organi-
zací letošní SIS členy Brněnské komendy. 
SIS se uskutečnila v pátek 20. října v Křenovicích. 
Program začal v 17 hod. slavnostním průvodem do 
kostela sv. Vavřince za doprovodu skladby Trum-
pet tune Henry Purcella, významného představi-
tele anglického baroka. V čele procesí byl nesen 
římskokatolický kříž, řádový osmihrotý kříž, na 
korouhvích vlajka českého velkopřevorství Řádu 
a vlajka SIS, na žerdích vlajky Řádu, znak Řádu, 
vlajky komend; v průvodu šli členové Prostějovské 
komendy a Brněnské komendy Vojenského a špi-
tálního řádu sv. Lazara Jeruzalémského, jakožto 
starostové Dobrovolného svazku obcí Ždánický 
les a Politaví, představitelé Zámku Slavkov-Aus-
terlitz, členové Československé napoleonské spo-
lečnosti, duchovenstvo a ministranti. Ekumenické 
bohoslužbě předsedal probošt Královské stoliční 
kapituly sv. Petra a Pavla v Brně Mons. Václav 
Slouk; spolu s katolickými kněžími koncelebrovali 
duchovní Církve československé husitské a Česko-
bratrské církve evangelické. Zatímco Mons. Slouk 
zahájil ekumenickou bohoslužbu a přivítal všechny 
přítomné, velitel Brněnské komendy cfr. Jan Kauf, 
CLJ, představil mezi vzácnými hosty též velkobai-
liva našeho Řádu Jeho Excelenci Ing. Ondřeje Far-
ku, KCLJ, BMLJ. Po společné písni Jeden Pán, jed-
na víra (Jednotný Kancionál č. 910) přednesl Petr 
Šandera, emeritní biskup Církve československé 
husitské, úkon pokání. Jelikož SIS 2023 se konala 
v duchu motta: „Aby všichni byli jedno“, texty čte-
ní a evangelia byly vybrány ze 7. neděle velikonoč-
ní cyklu A. První čtení přečetl cfr. Bohumír Frelich, 
velitel Prostějovské komendy; následoval žalm Kde 
je opravdová láska, tam přebývá Bůh (JK 681) ve 
zhudebnění Josefa Olejníka a jako zpěv před evan-
geliem Alleluia Irlandese (Millenium-Mass). Evan-
gelium předestřel výtečný orátor P. Pavel Kopeček, 
teolog, vysokoškolský pedagog. Homilie probošta 
Slouka vycházela z uvedených textů a přinesla 
vpravdě ekumenické pohlazení, tolik potřebné 
v dnešní rozbouřené době, zmítané válečnými kon-
flikty. Po promluvě byla zařazena varhanní skladba 
Trompet Minuet Jeremiah Clarka; ač v originále 
jde o prostinké dílko anglického barokního Mistra, 
koncertní varhaník Martin Jakubíček ji interpreto-
val v prokomponovanější podobě, takže výsledný 
dojem byl, i díky vhodně zvolené registraci, až pře-
kvapivě působivý. Je nasnadě, že kvalita hudební 

produkce zcela zásadním způsobem ovlivňuje vy-
znění každé bohoslužby. Sázka na profesionálního 
umělce evidentně přinesla svoje ovoce. Následova-
lo sedm přímluv přednesených představiteli církví, 
obcí a spolků; po každé byla zpívána aklamace 
Kyrie eleison! in G-dur francouzského skladatele 
Jacquese Berthiera napsanou pro komunitu v Taizé.  
Na úvod do modlitby Otče náš nového slavkovské-
ho děkana Jiřího Janouška, navázal text k pozdrave-
ní pokoje, který střídavě po větách přečetli manželé 
Dan a Erika Petříčkovi, duchovní Českobratrské 
církve evangelické. Zatímco od liturgické reformy 
provedené po II. vatikánském koncilu spočívá po-
zdravení pokoje v podání ruky těm, kdo stojí nej-
blíže, se slovy „pokoj s tebou“ nebo „pokoj vám“, 
a celebrant při tomto úkonu neopouští presbytář, 
při SIS duchovní včele s Mons. Jiřím Mikuláškem 
podali ruku mnoha přítomným v lodi chrámu. Pro-
žitek z tohoto krásného gesta umocnila kontempla-
tivní varhanní improvizace Martina Jakubíčka. 
Poté se přenosného mikrofonu ujal cfr. Jan Kauf, 
starosta obce Hrušky, aby vyslovil poděkování, 
načež vyzval sedm hostů k jejich projevům; po-
zdravy přednesli: starosta města Slavkov u Brna 
Michal Boudný, farářka Českobratrské církve 
evangelické Mária Jenčová, nově zvolená ředitelka 
Zámku Slavkov-Austerlitz Eva Kellnerová, eme-
ritní biskup Církve československé husitské Petr 
Šandera, Velkobailiv Vojenského a špitálního řádu 
sv. Lazara Jeruzalémského Jeho Excelence Ond-
řej Farka, teolog Pavel Kopeček, jehož předchází 
pověst nejvzdělanějšího kněze brněnské diecéze, 
a starosta pořadatelské obce Křenovice Petr Ma-
děra. Nelze přitom nezmínit, že řečníci několikrát 
zmiňovali odkaz Jaroslava Kratky, který stál v roce 
1996 u zrodu slavkovských „dnů smíření“. Před 
závěrečným požehnáním celé shromáždění zapělo 
společnou píseň Spoj nás v jedno, Pane; průvod 
vyšel z kostela za tónů skladby The Prince of Den-
mark's March Jeremiah Clarka. Po bohoslužbě byli 
hosté zváni na agapé a sdílení v prostorách kultur-
ního Bistra, jež se protáhlo do pozdních hodin.
Ačkoli letošní SIS byla v porovnání s předchozími 
ročníky skromnější stran programu (neměla od-
bornou přednášku či koncert), obstála organizačně, 
společensky i v rovině ekumenické. Výborně na-
příklad proběhla propagace ve spolupráci s mediál-
ním partnerem Radio Proglas, periodiky Vyškovské 
noviny, Lazariánský Reunion, Katolický týdeník či 
prostřednictvím webových stránek obcí, měst, spol-
ků, farností (mj. web Biskupství brněnského), a to 
navzdory tomu, že grémium Slavkovské iniciati-
vy smíření – z titulu nejvyššího orgánu zapsaného 
spolku – schválilo termín konání až 26. září, tedy 
po vydání zářiového čísla Slavkovského zpravodaje, 
stěžejního měsíčníku regionu. I díky osobním inter-
vencím návštěvnost lidu Božího obecného, kléru či 
sedmi ministrantů ze Slavkova u Brna předčila oče-
kávání. Svoji premiéru si v Křenovicích odbyl nově 
pořízený ceremoniální inventář Brněnské komendy: 
řádový procesní kříž, vlajky a znaky Řádu (jurisdik-
ce a OSLJ), vlajka SIS, korouhve, žerdě, stojany, což 
slavnosti dodalo lesku. Bohoslužba je zdokumento-
vána na videozáznamu, za fotografie vděčíme Vladi-

míru Bimkovi ze společnosti Člověk a víra (foto viz 
https://www.clovekavira.cz/). Účastníci měli k dis-
pozici osmistránkovou barevnou brožuru bohosluž-
by obsahující: program SIS, všechny liturgické tex-
ty, notosazbu zpívaného repertoáru, loga pořadatelů 
i podporovatelů akce a to včetně uvedení, co kdo čte, 
jakožto informaci o aktérovi – à propos, tuto formu 
nonverbálního představení přítomní vřele kvitovali. 
Všechny role tedy byly předem domluvené, v bro-
žuře otištěné, což přispělo k navození příslovečného 
anglického klidu, potřebného ke kontemplaci. Celou 
slavností se nesl krásný duch vzájemného porozu-
mění, tolerance, bratrství, tedy hodnot, jež dnešní 
neklidné době tolik chybí. Velkobailiv, starostové 
i představitelé kléru vysoce hodnotili úroveň organi-
zace a celkovou atmosféru. Důležité je, že 28. ročník 
SIS přinesl chuť pokračovat v tomto projektu i nadá-
le: příště v Hruškách (u příležitosti 730 let od první 
písemné zmínky o obci) a při kulatém výročí v roce 
2025 ve Slavkově u Brna. 
Setkání pořádali: zapsaný spolek Slavkovská ini-
ciativa smíření, město Slavkov u Brna, DSO Ždá-
nický les a Politaví, Vojenský a špitální řád sv. 
Lazara Jeruzalémského, a to s podporou Jednoty 
na zvelebení církevní hudby na Moravě Musica 
sacra, Zámku Slavkov-Austerlitz, obce Křenovice, 
mediálního partnera Radia Proglas či společnosti 
Člověk a víra. Za spolupráci na přípravě realizace 
SIS děkuji zvláště členům Brněnské komendy csr. 
MUDr. Evě Špatné, CLJ, a cfr. Janu Kaufovi, CLJ. 
Další ročník je za námi, nás ale čekají další úkoly, 
například zřízení nových webových stránek SIS 
a vytvoření jejich obsahu.
Co dodat na závěr? Snad citát z korespondence 
s emeritním generálním vikářem brněnské diecéze 
Mons. Jiřím Mikuláškem, jenž retrospektivně po-
znamenal: „Milý příteli, díky za zaslané fotografie. 
Vrací mne k tomu krásnému zážitku jednoty skrze 
Boží přítomnost. Společná modlitba nás všechny 
sblížila a prohloubila naše vztahy. Deo gratias.“

Karol Frydrych
 

Velká válka
Členové Plzeňské komendy si na svém jour-fixu 
dne 15. listopadu 2023 připomněli 105. výročí 
ukončení Velké války 11. listopadu 1918.
V tento den bylo podepsáno příměří a ukonče-
ny boje první světové války. Symbolem se stal 
vlčí mák – květina, která jako první vyrostla na 
polích zničených při bojích a na hrobech pad-
lých vojáků. Boží slovo mělo tentokrát zvláštní 
náplň. Naše členka Dis. Marie Stehlíková, DLJ, 
přednesla „ Modlitbu za oběti první světové 
války “ a člen naší komendy Mgr. Kamil Kuna, 
OLJ, přednesl „ Modlitbu za padlé a zemřelé “ 
.Všichni přítomní členové Plzeňské komendy si 
po obou modlitbách připomněli, že i v letošním 
roce umírají lidé – vojáci i civilisté, kterých se 
válečné konflikty bytostně i tragicky dotýkají. 
Všichni členové naší komendy obdrželi také 
květ vlčího máku – odznak vyjadřující úctu 
k válečným veteránům a dalším bojovníkům za 
svobodu. Kamil Kuna
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Lazariáni se zúčastnili Svatocecilského setkání Musica sacraSetkání Slavkovské iniciativy smíření v Křenovicích

K pravidelným podzimním akcím brněnské 
jednoty Musica sacra patří Svatocecilské 
setkání, což je slavnost chrámových hudeb-
níků pojmenovaná po římské mučednici  
sv. Cecílii, patronce duchovní hudby. 
Letošní 26. ročník se poprvé uskutečnil 
za přítomnosti členů Brněnské komendy, 
velkobailiva a velkopřevora našeho Řádu.

Představení jednoty Musica sacra v histo-
rickém kontextu
Musica sacra vznikla 25. listopadu 1992 za úče-
lem obnovení někdejší úrovně chrámové hud-
by, zdevastované čtyřicetiletou érou náboženské 
nesvobody. Historicky navazuje na Jednotu pro 
zvelebení církevní hudby na Moravě (1881–1951), 
jež zaštítila vznik Janáčkovy Varhanické školy 
(1881–1919) v Brně. Velkou pohromou pro chrá-
mový zpěv v nově vzniklé Československé repub-
lice byl odchod mnoha kantorů-varhaníků z kos-
telních krucht. Tuto tristní situaci později alespoň 
částečně kompenzoval Dvouletý kurs pro vzdělání 
venkovských varhaníků při Státní a hudební kon-
servatoři v Brně (1929–1948) s prezenční formou 
studia. Po politickém převratu v únoru 1948 edu-
kaci chrámových varhaníků na brněnské konzer-
vatoři již realizovat nešlo. Osamostatněním Dvou-
letého kursu pro vzdělání venkovských varhaníků 
vznikla nová školská instituce: Tříletý varhanní 
kurs Jednoty pro zvelebení církevní hudby na Mo-
ravě, sídlící v budově někdejší Varhanické školy 
Leoše Janáčka (novorenesanční stavba, takzvaná 
Řecká vila na Smetanově ulici č. 14). Forma výuky 
byla denní; učili zde mj. též emeritní pedagogové 
konzervatoře vyhození komunistickým režimem, 
jako např. významný brněnský varhaník a sbor-
mistr Karel Hradil, jenž zastával post ředitele 
ústavu. V roce 1951 musela Jednota pro zvelebení 
církevní hudby na Moravě z nařízení komunistic-
kých úřadů ukončit svoji činnost. Ve školním roce 
1951/1952 byl Tříletý varhanní kurs Musica sacra 
přiřazen k pedagogickému oddělení Hudební školy 
Jaroslava Kvapila a roku 1954 nedobrovolně zani-
kl. Poté o výchovu varhaníků pečovaly dva cykly 
Instruktáží pro varhaníky (1967–1974, 1982–
1992) v Brně, řízené šaratickým farářem R. D. An-
tonínem Láníkem. Instruktáže neměly jen dimenzi 
vzdělávací, namnoze byly jediným povzbuzením 
(dopingem) liturgických varhaníků v době perma-
nentního protináboženského útlaku. Čerstvý vánek 
a nové možnosti přinesla až Sametová revoluce, 
potažmo pád komunistické diktatury. Roku 1991 
vznikla Varhanická škola při Brněnském biskup-
ství (dnešní Základní umělecká škola varhanická 
Brno, Smetanova 14) a na podzim 1992 občanské 
sdružení Musica sacra – Jednota na zvelebení cír-
kevní hudby na Moravě. Musica sacra je zapsaný 
spolek chrámových hudebníků. Po celou dobu své 
existence se snaží o zkvalitnění hudební složky 
liturgie především zvýšením hudební a liturgické 
úrovně aktérů na kostelních kůrech. Muzikanty ve 
službách církve formuje prostřednictvím tříletích 
vzdělávacích kurzů pořádaných v děkanátních 
centrech římskokatolické Diecézi brněnské (ak-

tuálně ve Žďáru nad Sázavou), čtvrtletníku Zpra-
vodaj Musica sacra s notovou přílohou, hudebnin 
a knih. Pro takřka 600 členů každoročně pořádá 
valnou hromadu, Sborování – nesoutěžní festival 
chrámových sborů, zájezd po varhanách a Svato-
cecilské setkání; provozuje pro ně archiv hudebnin 
a hudební knihovnu, iniciuje vznik nových skladeb 
potřebných v obnovené liturgii. 

Svatocecilské setkání 2023
Uvedenou slavnost Musica sacra pořádala v sobo-
tu 25. listopadu, jako vždy v jihomoravském dómu 
a pod záštitou brněnského biskupa. Vojenský 
a špitální řád sv. Lazara Jeruzalémského byl po-
zván coby mecenáš nově vydané hudebniny Anti-
fony k přijímání (Brno: Musica sacra, 2023, ISMN 
979-0-706548-08-1) MgA. Zdeňka Pololáníka (* 
1935). Akce se zúčastnili Lazariáni: Velkopřevor 
PhDr. Ludvík Belcredi, Velkobailiv Ing. Ondřej 
Farka, PhDr. Ing. Mgr. Karol Frydrych, MUDr. Eva 
Špatná, Luboš Velecký a Ing. Leopold Vlk; pří-
tomnost Řádu avizovala vlajka Brněnské komendy 
v presbytáři katedrály. Program začal v 9.20 ranní-
mi chválami s melodiemi gregoriánského chorálu 

ke slavnosti sv. Cecílie. O čtyřicet minut poté se 
rozezněl věžní zvon a za majestátního varhanního 
preludia vstoupil do lodi chrámu průvod ducho-
venstva a ministrantů. V úvodním projevu před-
seda jednoty Musica sacra PhDr. Willi Türk jme-
novitě přivítal hlavního celebranta Mons. Pavla 
Konzbula, jakožto velkopřevora Jeho Excelenci 
Ludvíka hraběte Belcrediho, GCLJ-J a velkobaili-

va Jeho Excelenci Ondřeje Farku, KCLJ, BMLJ. 
Hudební složku pontifikální liturgie tvořil chorální 
repertoár interpretovaný 13člennou Svatomichal-
skou gregoriánskou scholou (https://www.smgs.
cz/). Zpívány byly překvapivě obě čtení, jakožto 
evangelium o deseti pannách a oleji. V homilii pan 
biskup akcentoval význam hudby při liturgii a při-
pomněl životopisná data sv. Cecílie. Obětní dary 
symbolicky nesli Lazariáni Eva Špatná, CLJ a Ka-
rol Frydrych, OLJ, zástupci donátorské Brněnské 
komendy. V závěru liturgie Willi Türk představil 
ediční novinku Antifony k přijímání, poděkoval 
Vojenskému a špitálnímu řádu sv. Lazara Jeruza-
lémského za sponzoring, načež pozval J. E. Ond-
řeje Farku a Karola Frydrycha do presbytáře, kde 
jim předal památeční výtisky a vyzval Velkobaili-
va k proslovu. Po varhanním postludiu MgA. Pe-
tera Loydla program pokračoval společným agapé 
v prostorách Biskupství brněnského na Petrově č. 2. 
 
Uvedení do kontextu, reflexe
Minulý rok, při 25. Svatocecilském setkání, Mu-
sica sacra slavila tři dekády existence. Tehdejší 
hudební produkce žel postrádala dramaturgic-

kou invenci. Žesťový soubor 
hrál všechny hudební vstupy: 
celé proprium (včetně odpo-
vědi žalmu + alleluia před 
evangeliem), Pololáníkovo 
Ordinarium, aklamaci u zpí-
vaných přímluv; chyběla ro-
zumná míra zapojení trubačů 
a dynamická rovnováha s vo-
kální složkou. Obtěžující vy-
soká hladina intenzity zvuku 
byla příčinou, že ještě téhož 
dne předseda Willi Türk po 
poradě s dalšími členy vedení 
Musica sacra rozhodl, že dal-
ší „Cecilka“ musí být pravým 
kontrastem této decibelové 
bouře – volba tedy logicky 
padla na gregoriánský chorál, 
jenž se zpívá a cappella, tedy 
bez doprovodu hudebních 
nástrojů. Ve snaze umocnit 
nově rodící spolupráci se Spo-
lečností pro duchovní hudbu 
Musica sacra nejprve oslovila 
Pražskou katedrální scholu. 
Jedenáct pěvců svatovítské ka-
tedrály se sbormistrem Jiřím 
Hodinou mohlo v avizovaný 
termín přijet, arci za honorář 
1500,- Kč pro každého člena 
a pokrytí cestovních nákla-

dů (nejlevnější jízdenka vlakem Praha-Brno dnes 
stojí 359,- Kč). To se na první pohled zná mnoho. 
Vezmeme-li ovšem v úvahu čas věnovaný přípravě 
na vystoupení – od sestavení hudební dramatur-
gie, přes nácvik, jakožto  dopravu (pro obyvatele 
Prahy de facto jde o celodenní akci), jsou uvede-
né finanční požadavky nanejvýš velkorysé. Přesto 
tuto nabídku musela Musica sacra odmítnout, po-
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něvadž její chod je zcela založen na dobrovolnické 
činnosti (od vedení spolku, přes sekretářku, redakci 
Zpravodaje Musica sacra, sazeče not až po pomocný 
tým zajišťující organizaci hromadných akcí). Zde je 
zřejmá paralela mezi brněnskou jednotou a naším 
Řádem – členové obou uskupení dělají vše gratis. Ve 
snaze dostát vytýčené ideji Musica sacra poté oslo-
vila Kněžskou gregoriánskou scholu (https://kne-
zskaschola.cz/) s uměleckým vedoucím P. Alešem 
Písařovicem, jejíž formující počátky spadají do let 
2005–2009 v olomouckém Arcibiskupském kněž-
ském semináři. V průběhu velkých prázdnin 2023 
však bylo nasnadě, že toto těleso nebude moci účin-
kovat. Štafetu tedy nakonec převzala výše zmíněná 
Svatomichalská gregoriánská schola, jež pravidelně 
doprovází nedělní latinské bohoslužby (v 7.30 ho-
din) v katedrále sv. Petra a Pavla v Brně. Její umělec-
ký vedoucí RNDr. Josef Gerbrich (* 1956) uskupení 
založil roku 1994. Při pontifikální mši 25. listopadu 
2023 brněnští choralisté interpretovali propriální 
zpěvy z Graduale Triplex (GT), graduálu vydaném 
benediktinskými mnichy roku 1979 v Solesmes: 
Introitus – Loquebar de testimoniis in conspectu 
regum (GT 526); Alleluia – Quinque prudentes vir-
gines (GT 502); Offertorium – Afferentur regi virgi-
nes (GT 504); Communio – Confundantur superbi 
(GT 529). V kooperaci s lidem Božím obecným 
dále zazněla Missa mundi (Kyrie, Gloria, Credo, 
Sanctus, Agnus Dei), jejíž 
hudební zápis v kvadratické 
notaci měli účastníci k dis-
pozici v lavicích. Několik 
postřehů. Kyrie XVI (GT 
763) přítomné společenství 
pělo relativně dobře, tedy 
s výjimkou posledního taktu, 
což je tradičně „bolavé“ 
místo. Části Gloria XV (GT 
760–762) a Credo III (GT 
774–776) vyzněly – oproti  
Sanctus XVIII (GT 767–768) 
a Agnus Dei XVIII (GT 768) 
– s poloviční intenzitou. Za-
tímco relativně dlouhý meli-
smatický nápěv Alleluia si chrámoví hudebníci bez 
notové opory po jednom poslechu nezapamatovali, 
naprosto přesvědčivě vyzněla modlitba Pater noster 
(GT 812) i závěrečné Salve Regina tonus simplex 
ze zpěvníku Liber Usualis 1961 (LU 279), a to na-
vzdory nejednotnosti choralistů v incipitu chorální 
antifony. S čistým svědomím lze konstatovat, že 
hudební složka liturgie měla velmi solidní úroveň: 
1) schola zněla kompaktně a její intonace byla v nor-
mě; 2) bratislavský varhaník Peter Loydl svými im-
provizacemi na témata chorálních melodií orámoval 
pontifikální bohoslužbu a potvrdil kvality absolven-
ta Hudební fakulty Janáčkovy akademie múzických 
umění; 3) početné společenství se do zpěvu zapojilo 
s příkladnou vzorností. Kdy naposledy se interiérem 
katedrály nesl tak mohutný hlahol gregoriánského 
chorálu – nejvlastnějšího zpěvu církve?

Sponzoring hudebniny Antifony k přijímání
K nadčasovým a velmi záslužným projektům Mu-
sica sacra patří vydavatelská činnost.  Příprava pro-
jektu Antifony k přijímání trvala cca dva roky – Willi 
Türk vše koordinoval, Zdeněk Pololáník průběžně 
komponoval, Ivo Prchal sázel zhudebněné antifony 
v notačním programu SIBELIUS, další jedinci revi-
dovali notosazbu, řešili grafiku etc. Ve druhé polo-
vině srpna 2023 práce na publikaci finišovala a bylo 
zřejmé, že při podzimní slavnosti chrámových hu-
debníků se uskuteční její křest. Můžeme si tedy po-
ložit otázku: Neměla se udělat změna v dramaturgii 
Svatocecilského setkání v době, kdy Kněžská gre-
goriánská schola vystoupení odřekla, a namísto 
gregoriánského chorálu raději zařadit Pololáníkovy 
antifony jako hudební „ochutnávku“? 
Byť členové Musica sacra vykonávají spolko-
vou činnost bez nároku na honorář, náklady na 
vydání publikací namnoze přesahují její finanční 
možnosti, poněvadž prodeje jsou postupné, marže 
malé a dary nepravidelné. Ve snaze dotáhnout ten-
to projekt na podzim 2023 do vítězného finále se 
předseda Musica sacra v úterý 5. září 2023 obrátil 
s písemnou prosbou o finanční podporu na náš Řád: 
„Drahý Karolku, vždy předkládám Pánu v modlit-
bě to, co řeším, co mám na starosti, to, čím žijí moji 
blízcí... V tyto dny je to mimo mnohé jiné příprava 
publikace ZDENĚK POLOLÁNÍK – ANTIFONY 

K PŘIJÍMÁNÍ (obálka v příloze) a Tvoje povýšení/
další gradus v lazariánském řádu. Dnes po ranních 
chválách jsem dostal zcela jasný hlas: „Prober 
s Karolem možnost, že by se Lazariáni finančně po-
díleli na vydání ANTIFON.“ Situace: vydání sbír-
ky bude stát 150 tisíc (na účtu máme cca 70 tisíc). 
Slavnostní prezentace bude v katedrále na Cecilce 
za účasti biskupa Pavla. V případě spoluúčasti na 
vydání publikace by byli Lazariáni oficiálně po-
zváni jako čestná delegace, mohli by vystupovat se 
svými řádovými atributy/rouchy, jako dobrodinci by 
mohli při offertoriu přinášet dary, v závěru liturgie 
by zaznělo od biskupa (či předsedy MS) oficiální 
poděkování a předání čestných výtisků... Připomí-
nám, že při liturgii bude znít latinský gregoriánský 
chorál, což by jistě případní zahraniční členové 
delegace uvítali. Vím, že máš nyní před investitu-

rou jiné starosti, na druhé straně budete po ní při 
agapé všichni pohromadě a mohl bys jim případ-
ně tento podnět/žádost přednést. Ani Ti nemusím 
psát, jak moc by nám pomoc v jakékoli výši po-
mohla. Karolku, naprosto ve svobodě – to, co mi 
dnes bylo vnuknuto pouze odesílám... Willi“. Toho 
dne se ve večerních hodinách konala on-line Velká 
rada Vojenského a špitálního řádu sv. Lazara Jeru-
zalémského – že by náhoda? Na této schůzi Karol 
Frydrych nadnesl prosbu Willi Türka, jež byla kon-
sensuálně přijata. Brněnská komenda poté věnova-
la jednotě Musica sacra 41 000,- Kč. V hudebnině 
je uveden text: „Publikace vychází s přispěním 
Vojenského a špitálního řádu sv. Lazara Jeruza-
lémského“, jakožto černobílá verze znaku Velko-
bailiviku ČR, který pro potřeby Brněnské komendy 
vytvořil Art Director & Designer Richard A. Wald-
hans (RAWEN STUDIO, Brno). Sponzorovaná 
sbírka obsahuje antifony k přijímání z misálu s pří-
slušnými žalmy na všechny neděle, slavnosti a vý-
znamné liturgické příležitosti (např. křest, svatba, 
první svaté přijímání dětí, pohřeb) zkomponované 
známým a osvědčeným autorem duchovní hudby. 
Vděčný skladatel Zdeněk Pololáník v neděli 26. lis- 
topadu 2023 napsal: „Drahý Karole, s radostí jsem 
VČERA PŘIJAL VÝTISK RESPONSORIÁLNÍCH 
ŽÁLMŮ, KTERÝ MI  BYL PŘEDÁN u nás doma 
zástupci MUSICA SACRA. Předávající slyšeli moje 
slova díků, která patřila všem, kdo se na vydání po-
díleli. Vím, že je to vždy zásluhou mnoha lidí a to 
nejen na přepisu z rukopisu, ale i finančních. Vzhle-
dem k tomu, že víš, o koho jde, prosím Tě, abys 
všem vyjádřil mou vděčnost  za tuto skrytou, avšak 
tolik důležitou pomoc, aby se dílo mohlo realizo-
vat. Chci se seznámit s Řádem sv. Lazara a jejich 
činností. Velice mne překvapilo, že jsi jeho členem. 
Děkuji za přílohu fotografií, které mi několik členů 
přiblížilo ve slavnostní uniformě. Přál bych si, aby 
se publikace ujala a rozšířila a plnila svoje poslá-
ní zpěvem modliteb tohoto zhudebnění prohloubit 
zbožnost a těch, kteří je budou zpívat, nebo jen po-
slouchat. Srdečně Tě i Olinku zdraví s přáním pev-
ného  zdraví, radosti a všeho milého a příjemného 
uprostřed nevlídných krátkých, ponurých předvá-
nočních adventních dní Váš Zdeněk.“ 

Summatim
Vojenský a špitální řád sv. Lazara Jeruzalémského 
finančně podpořil vydání 33. publikace Musica sa-
cra: Antifony k přijímání ostrovačického skladate-
le Zdeňka Pololáníka, které vyšlo nákladem dvou 
tisíc kusů. Touto beneficí Řád navázal spolupráci 
s respektovanou organizací, jež se od roku 1992 
nezištně stará o edukaci chrámových hudebníků. 
Brněnská jednota si sponzorského gesta Lazariánů 
považuje, proto na reciprocitu ve dvou číslech Zpra-
vodaje Musica sacra (https://musicasacra.cz/) otisk-
la články o řádové investituře v Brně, Slavkovské 
iniciativě smíření v Křenovicích a Svatocecilském 
setkání, čímž zvýšila tolik potřebné Public Relations 
našeho rytířského společenství. Deo gratias.

 Karol Frydrych   
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